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Oœwiadczenie skierowane do ministra œrodowiska Andrzeja Kraszewskiego

Posiadanie psa wi¹¿e siê nie tylko z przyjemnoœci¹ obcowania ze zwierzêciem, ale tak¿e z wieloma
obowi¹zkami, które ci¹¿¹ na w³aœcicielach czworonogów. Jednym z nich jest obowi¹zek sprz¹tania za-
nieczyszczeñ, które pies pozostawia w miejscach publicznych. Na ten temat du¿o siê dyskutuje, jest on
czêsto poruszany przez opiniê publiczn¹, jednak przeœwiadczenie o koniecznoœci sprz¹tania po swoich
pupilach jest s³abo zakorzenione w œwiadomoœci ich w³aœcicieli. Sta³ym elementem polskiego krajobra-
zu s¹ wiêc zanieczyszczone chodniki i skwery. Jest to nie tylko nieestetyczne, ale implikuje szereg za-
gro¿eñ w aspekcie higieny.

Pró¿no jednak szukaæ regulacji, które w skali kraju w sposób ujednolicony odnosi³yby siê do przed-
stawionego problemu, w³¹czaj¹c w to równie¿ jednolite sankcje dla niezdyscyplinowanych w³aœcicieli
czworonogów. Zgodnie z przepisami ustawy o utrzymaniu czystoœci i porz¹dku w gminach, ka¿da gmi-
na mo¿e ustanowiæ szczegó³owe przepisy reguluj¹ce tê kwestiê w odniesieniu do swojego obszaru.
W konsekwencji tylko czêœæ gmin wskazuje w uchwalonym prawie miejscowym ci¹¿¹cy na w³aœcicie-
lach obowi¹zek usuwania zanieczyszczeñ po pupilach. Brak jednolitej ogólnokrajowej polityki w przed-
miotowym zakresie umacnia ambiwalentne podejœcie w³aœcicieli czworonogów do obowi¹zku
uprz¹tniêcia pozostawianych przez nie zanieczyszczeñ. Co wiêcej wydaje siê, ¿e jeœli nawet w niektórych
gminach przewidziano sankcje w powy¿szym zakresie, to zazwyczaj s¹ one ma³o dotkliwe, a co gorsza,
nieefektywnie egzekwowane.

Znamienne, ¿e wskazany problem praktycznie nie wystêpuje na przyk³ad w Wielkiej Brytanii. Nie
wynika to jedynie z poczucia przyzwoitoœci angielskich obywateli, ale przede wszystkim z bardzo suro-
wych sankcji pieniê¿nych za zanieczyszczanie przestrzeni publicznej – jest to narzêdzie, które nad wy-
raz skutecznie kszta³tuje samodyscyplinê w³aœcicieli czworonogów.

Uprzejmie proszê o rozwa¿enie przedstawionego problemu i ewentualne podjêcie odpowiedniej ini-
cjatywy ustawodawczej w omawianym zakresie.

Z wyrazami szacunku
Ryszard Knosala




